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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján szóbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani. 

A szóbeli választ igénylő kérdés címzettje: Varga Mihály, pénzügyminiszter 

A szóbeli választ igénylő kérdés címe: "Ön mit gondol a kormány társadalomellenes 
társadalompolitikájának „eredményeiről”, a növekvő gyerekszegénységről, az emelkedő 
egyenlőtlenségekről?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Történelmi mélyponton van a szociális védelemre fordított kiadások mértéke Magyarországon. A
magyar  kormány 2022-ben a  GDP 16 százalékát  költötte  szociális  védelemre,  kevesebbet,  mint
tavalyelőtt, ráadásul ennél csupán 4 ország költ kevesebbet a szociális szférára az Európai Unióban,
miközben az uniós átlag 27 százalék -  olvashattuk a sajtóban, az Eurostat előzetes adatai alapján.
Csak mellékesen jegyzem meg, hogy a gazdasági válság közepén, ez a GDP-arányos 16%-on álló
mutató 2009-ben még 22,2% volt.

Igaz, hogy az egy évvel korábbhoz képest pénzösszegben nőttek a kiadások, de ez az arányokon
nem javított,  sőt.  2022-ben GDP-arányosan lényegében csak négy ország költött  kevesebbet  16
százaléknál. Az igazi éllovasok: Franciaország, Ausztria, Olaszország, Finnország és Németország
költ arányosan erre a szektorra a legtöbbet, körülbelül a nemzeti össztermékük 30 százalékát.

Eközben mi ezen belül az egészségügyre még kevesebbet költünk. Szintén előzetes Eurostat-adatok
azt mutatják, hogy 2022-ben a magyar kormány a GDP 4,7 százalékát költötte egészségügyre és
betegellátásra, ennél csak Bulgáriában, Írországban alacsonyabb ez az arány.

Ha  pedig  a  hazai  költségvetés  módszertana  szerint  nézzük  a  GDP-arányos,  de  tágabban  vett
szociális védelmi kiadásokat, akkor is látjuk ezt a csökkenést: 2010-ben még a GDP 31,1% jutott
un. jóléti kiadásokra, 2024-ben ez már csak 23,2% lesz, tehát drasztikus az állami szerepvállalás
csökkenése a jóléti kiadások terén. Pedig a jövő évi költségvetés indoklása szerint az a védelem
költségvetése. Bármit is mondanak, biztosan nem az emberek védelmére gondoltak, mert a jóléti
kiadások, ezen belül is a rászorulók támogatása tovább csökken 2010-hez képest.



A „klasszikus” családtámogatási ellátásokra fordított kiadások is két évtizedes mélypontra kerültek
1,2 százalékkal, amire majd most elmondják, hogy hány ezer milliárd forintot adtak a családoknak
2010 óta.  De hát  ettől  még mindenki tudja,  hogy a családi  pótlék,  a gyes,  a gyet,  az anyasági
támogatás  egy forinttal  nem emelkedett  az  elmúlt  13  évben.  Sőt  egyre  kevesebb gyermek kap
családi  pótlékot,  köszönhetően  a  tankötelezettségi  kor  leszállításának  is:  augusztusban  már  1,7
millió  alá  esett  a  családi  pótlékban részesülő  gyermekek száma,  ez  is  történelmi mélypont.  Az
Orbán-kormánynak  köszönhetően  már  teljes  generációk  nőnek  fel  úgy,  hogy  születésük  óta
ugyanakkor családi pótlékot kapnak, nem véletlen, hogy a legutóbbi felmérések egyre súlyosabb
képet mutatnak a szegénység hazai helyzetéről.

A  KSH  friss  szegénységi  adataiban  szépen  visszaköszön  a  kormány  társadalomellenes
társadalompolitikája: a jövedelmi szegénységben élő gyerekek aránya 10%-ról 17,% fölé nőtt egy
év  alatt.  Emelkednek  az  egyenlőtlenséget  jelző  mutatók  is:  nő  a  szakadék  a  gazdagok  és  a
szegények között. Ahogyan megállapította egy elemző: „a magyarok legmódosabb egyötöde sokkal
több  pénzből  élt,  mint  egy  évvel  korábban,  miközben  a  legszegényebbek  még  reménytelenebb
helyzetbe kerültek”. Az Európában éllovas 27%-os áfával is lényegében a szegények fizetik meg a
gazdagok gazdagodását.

Sajnos nagyon tragikus következményei vannak mindannak, amit a családok rossz anyagi helyzete,
a munkaerőhiányos gyermekvédelmi rendszer, a romló egészségügy okoz. Legutóbb alultápláltság
miatt halt meg egy öthónapos kislány, azóta kiderült, hogy gyerekorvos sincs azon a településen,
ahol ez történt.

Növekvő  gyerekszegénység,  folyamatosan  romló  egészségügy,  szétvert,  kivéreztetett  oktatási
rendszer,  mi  így  látjuk  a  kormány  társadalomellenes  társadalompolitikájának  „eredményeit”,
köszönhetően annak, hogy uniós sereghajtók vagyunk a szociális kiadások mértékében is.

Mindezek miatt kérdezem:

• Ön mit gondol a kormány társadalomellenes társadalompolitikájának 
„eredményeiről”, a növekvő gyerekszegénységről, az emelkedő egyenlőtlenségekről?

• Ön szerint nem kellene többet fordítani egészségügyre, szociális kiadásokra, a 
gyermekek-családok védelmére? 

Várom válaszát!
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